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تیم فوتبال استقلال فصل جدید را درحالی آغاز خواهد کرد که احتمالا فصلی 
ی این تیم خواهد بود. پرفشار از این  پرفشـــار و در عین حال ســـخت پیش رو
ی را در ســـه جبهه پیش رو  لحاظ که این تیم در فصلی فشـــرده حداقل 40 باز
خواهد داشت. این درحالی است که با وجود آنکه فقط سه یا چهار روز تا شروع 
تمرینات باقی مانده، هنوز تیم نکونام به صورت کامل بسته نشده و احتمالا 
ی پشت سر خواهد  دوباره استقلال پیش فصل پرماجرایی را برای آماده ساز
ی نیمکت آبی ها، حالا  گذاشت. از سوی دیگر با ادامه حضور جواد نکونام رو
چشم هواداران این تیم به انتخاب هایی است که سرمربی استقلال در جهت 
کره به باشگاه معرفی خواهد کرد. در  رفع نقاط ضعف این تیم آنها را برای مذا
همین راســـتا نیز آبی ها طی روزهای گذشـــته علاوه بر رونمایی از دو تمدیدی 
خود، محمدحسین اسلامی را نیز به عنوان یک خرید جدید معرفی کرده و حالا 
یکن دیگر هم به گوش می رسد.  صحبت از توافق با میلاد زکی پور و چند باز
ی گزینه های دیگـــری مانند کریمی و  البتـــه نکونـــام برای تقویت اســـتقلال رو
یکن با توافق با ســـپاهان،  آقایی پور هم تمایل خود را اعلام کرد اما این دو باز

لباس زردها را به پوشیدن پیراهن آبی استقلال ترجیح دادند. 
یکنان تمدیدی استقلال هم فعلا خبر جدیدی  همچنین درباره شرایط سایر باز
از وضعیت روزبه چشمی و صالح حردانی و حتی آرش رضاوند و محمدحسین 
تکلیفی این  یکن دیگر باقی مانده در دسترس نیست و بلا مرادمند و چند باز
یکنان در فاصله کم باقی مانده تا آغاز تمرینات پیش فصل آبی ها نیز تا حد  باز
یادی نگرانی هایی را ایجاد کرده است. این در صورتی است که به علاوه این  ز
نفرات، باید وضعیت ابوالفضل جلالی را هم درنظر گرفت که با وجود تلاش ها 
برای معافیتش از خدمت سربازی، هنوز وضعیت وی به صورت صددرصدی 
مشخص نیست. همه اینها درحالی است که استقلالی ها به صورت غیررسمی 
یلیکیچ،  یکـــن خارجـــی هم در این مدت رونمایی کرده اند. آلمدین ز از دو باز
یکن اهل بوسنی است که شنیده می شود راهی تهران شده و به تازگی نیز در  باز
تست های پزشکی ایفمارک شرکت کرده تا در صورت قبولی در این آزمون ها، 
به صورت رســـمی قراردادش را با اســـتقلال به امضا برســـاند و همچنین ودران 
کیوسفسکی، دروازه بان بوسنیایی – مقدونیه ای که ماجرای استخدام او توسط 

مدیران استقلال به یک بحران بزرگ در روزهای گذشته تبدیل شده است. 

  تغییرات اساسی یک شبه ممکن نیست
ی برای نایب قهرمان یک  با وجود آنکه استقلالی ها فصل گذشته رکورد امتیاز

یکنانی در فصل بیست وســـوم این تیم را  دوره از رقابت ها را شکســـتند اما باز
ی ســـکوها بعضـــا از مقبولیت عمومی برخوردار نبوده و  همراهـــی کردند که رو
یکنان بیشـــتر  ی نیمکت هم با وجود اصرارها برای تقویت تیم و جذب باز رو
و موثرتـــر در ابتـــدا و نیم فصل رقابت هـــا، درنهایت این امر راه به جایی نبرد تا 
نکونام در عمده دیدارهای فصل با تعداد نفراتی مشخص و محدود تیمش 
ی  یادی رو کید ز را ارنج و روانه میدان کند. حالا برای فصل جدید رقابت ها تا
این امر می شود که با خصوصی شدن باشگاه استقلال و حل مشکلات مالی، 
یکنان مطرح داخلی و خارجی تقویت شـــده و  این تیم باید با ســـتاره ها و باز
ی تبدیل شـــده اســـت. پیش از این به این  این امر به یک مطالبه بزرگ هوادار
نکته مهم اشـــاره کردیم که فارغ از پرداختن به مســـائل مالی، تبدیل وضعیت 
موجود به وضعیت مطلوب در استقلال در یک پنجره نقل و انتقالاتی ممکن 
کم بر فوتبال ایران و مقررات وضع شده بر نقل  نیست و با توجه به فضای حا
، انتظار تغییرات اساســـی در یکـــی دو پنجره پیش رو  و انتقـــالات لیـــگ برتـــر
چندان منطقی نیســـت. بنابراین تغییرات مدنظر هواداران و حتی کادرفنی 
برای بســـتن تیمی مقتدر و طراز اول با توجه به تعداد محدود تغییرات در هر 
پنجره نقل و انتقالاتی، به حداقل سه پنجره نیاز خواهد داشت تا اصلاحات 

کتیکی برای رسیدن به ترکیبی دلخواه در عین حال مقتدر  کثری فنی و تا حدا
در این تیم صورت بگیرد. 

  همه موانع موجود برای تقویت استقلال
حـــال اینکـــه اســـتقلالی ها برای فصـــل جدید رقابت ها تا چه انـــدازه در عمل 
می توانند تغییرات فنی و اساسی را در ترکیب خود به وجود بیاورند، ابتدا به 
کـــم بر رقابت ها برمی گردد که صراحتـــا عنوان می کند هر تیم برای  قوانیـــن حا
یکن لیگ برتری را جذب  فصل نقل و انتقالات تابستانی فقط می تواند 7 باز
یکنان خارجی نیز یک سهمیه کم  کند. این درحالی اســـت که از ســـهمیه باز
یکنان  شده و به 4+1 خارجی کاهش پیدا کرده است. از سوی دیگر لیست باز
یکنان تمدیدی و با پیوستن  بزرگسال تیم نکونام برای فصل جدید با وجود باز
یکن جدید، نکونام باید به  اســـلامی پر شـــده و از حالا به بعد با جذب هر باز
یکن را از لیستش خارج کند. فارغ از همه این مباحث، محدود  اجبار یک باز
بـــودن گزینه هـــا در فوتبال ایران که از یک ســـو در حدواندازه های یک ســـتاره 
پسند باشند و از سوی دیگر بتوانند کارساز واقع شده و به قول  مطرح، هوادار
فوتبالی ها کاردربیار باشند، باعث شده تا به جز استقلال سایر باشگاه ها هم 

تی مواجه شوند. در هر صورت فوتبال ایران روزهای  در امر تقویت خود با مشکلا
کم پدیده ای را سپری می کند و بعضا نفراتی هم که خیلی سریع اسم ورسمی 
ی در فوتبال کشـــور ترجیح می دهند.  درمی کنند، لژیونر شـــدن را به ادامه باز
این درحالی اســـت که ایجنت ها هم به خوبی نشـــان داده اند که می توانند از 
آب گل آلود فوتبال ایران ماهی های درشتی بگیرند! در هر صورت آنها هم با 
یکنان جوان و پدیده های لیگ شـــرایطی را فراهم آورده اند  بـــالا بـــردن ارقام باز
کـــه جـــذب آنها توســـط تیم های مطرح پایتخت ازجمله اســـتقلال ســـخت، 
غیرمنطقی و دور از ذهن شـــده و از آنجایی که در فصل گذشـــته ثابت شـــد 
ضمانت قانونی نیز برای اجرای سقف بودجه وجود ندارد، این امر در آستانه 
پیش فصـــل جدید رقابت ها باعث شـــده تا تیم هـــای صنعتی با بریز و بپاش 
یکنان مطرح باقی مانده در بازار فوتبال ایران  مجدد به دنبال این دسته از باز
باشند. بنابراین همین گزینه های محدود مدنظر نکونام نیز با تشریح وضعیت 
موجود راهی تیم های صنعتی دیگر شده تا چشم امید او احتمالا برای تقویت 

تیمش برای فصل بیست وچهارم به گزینه های خارجی باشد. 

  2 بازیکن بوسنیایی رفتنی شدند؟
یکنان  یکنان خارجی استقلال و در ارتباط با کاهش سهمیه باز البته درباره باز
یادی طی روزهای گذشـــته منتشـــر  خارجی در لیگ برتر هم اخبار متفاوت ز
شـــده کـــه از اهم آنها می توان به درخواســـت باشـــگاه اســـتقلال بـــرای افزایش 
این ســـهمیه و رســـاندن آن به وضعیت ســـال گذشته اشاره کرد. این درحالی 
است که در صورت عدم موافقت با درخواست استقلالی ها و احتمالا سایر 
نمایندگان آسیایی ایران، همین حالا هم دو سهمیه خارجی تیم نکونام بیشتر 
از حد مجاز بوده و باید اصلاحاتی در وضع موجود در این تیم از نظر سهمیه 
، یامگا، ســـیلوا به همراه  یکن خارجی صورت بگیرد. ماشـــاریپوف، بلانکو باز
یکنی هســـتند که در حال  یکن بوســـنیایی، هفت باز منتظر محمد و دو باز
حاضر ســـهمیه های خارجی اســـتقلال را تشکیل داده اند؛ هرچند باید یامگا 
را با شـــرایطی که دارد از این جمع، جدا شـــده قلمداد کرد و احتمالا منتظر و 
ی لحاظ کرد تا جا برای  سیلوا را هم فعلا در اولویت های چندم برای همکار
نفرات خارجی بعدی به منظور تقویت این تیم باز شود. این در شرایطی است 
که با وجود وضعیت فعلی و حضور گزینه های داخلی محدود در بازار فوتبال 
ایران، هیچ راهی برای تقویت با گزینه های مطلوب و مناسب و در عین حال 
به صرفه خارجی برای نکونام و تیمش وجود ندارد. این شرایط هیچ راهی را جز 
یکن بوسنیایی برای باشگاه استقلال باقی نمی گذارد.  ی با دو باز قطع همکار
نفراتی که در فاصله زمانی تا تثبیت حضور جواد نکونام در اســـتقلال توســـط 
مدیران این باشـــگاه جذب شـــدند و احتمالا حالا جای خود را به گزینه های 

مطرح تر خارجی خواهند داد. 

در فاصله ۳ روز تا شروع تمرینات چند ستاره استقلال قرارداد ندارند

سکوتمشکوکدربارهتمدیدیها
راهی غیر از جدایی 2 بازیکن بوسنیایی نیست!

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

گزارش »فرهیختگان« از شرایط مس رفسنجان و دلایلی که باعث تغییر تصمیم سرمربی این تیم شد

نویدکیاباقولبودجهوکسبمجوزحرفهایماندنیشد
مدیرعامل مس: اطلاعی از نصب VAR در ورزشگاه مان نداریم

محرم نویدکیا با همه پیشـــنهادهایی که از دیگر تیم ها داشـــت ترجیح داد به 
قراردادش با باشگاه مس رفسنجان پایبند بماند و به کارش در این تیم ادامه 
ی که به واســـطه بند قراردادش می توانســـت به راحتی مســـی ها را ترک  دهد. و
ی کرده و همچنان  کنـــد، ترجیـــح داد یـــک فصل دیگر با این باشـــگاه همکار

سرمربی مس رفسنجان باقی بماند. 

  بودجه تایید شد، نویدکیا ماند
محرم نویدکیا قبل از اینکه راهی تعطیلات پایان فصل شود به مدیران باشگاه 
مـــس رفســـنجان اعـــلام کرد تنهـــا در صورت تامیـــن بودجه مورد نیـــاز و عدم 
مشکلات مالی به این باشگاه برمی گردد. از این رو مدیران این باشگاه که دیگر 
می دانند این مربی تحت هیچ شرایطی با مسائل مالی کنار نمی آید، به سرعت 
دست به کار شده و با توجه به جلسه ای که اخیرا با حضور مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس و یکی از نمایندگان مجلس برگزار کردند، سرمربی تیم شان را 
مجاب کرده و او را برگرداندند. حسین پورمحمدی، مدیرعامل باشگاه مس 
ی با نویدکیا به خبرنگار »فرهیختگان«  رفســـنجان درخصوص ادامه همکار
گفت: »نویدکیا شرط و شروط عجیب وغریبی برای ما نگذاشت، ضمن اینکه 
همچنان قرارداد داشت. البته بند جدایی داشت و می توانست جدا شود اما 
خوشبختانه ماند و به کارش ادامه می دهد. طبیعی است او در مورد بودجه 
تی داشتیم و مخصوصا  که ما طی سال های اخیر مشکلا نظراتی داشت؛ چرا
ی هم  یم. از آنجا که بدهی هایی رو در این دو سال در زمینه بودجه مشکل دار
گر می خواهیم با او کار کنیم مشـــکلات  انباشـــته شـــده، نظر نویدکیا این بود ا
مالی را حل کرده و باشـــگاه بدهی نداشـــته باشـــد. از طرفی او خواهان بودجه 
مناسبی برای فصل پیش رو بود تا در طول فصل گرفتار نشده و با اعتراض و 
یکنان همراه نشویم. در فصول گذشته همواره گرفتار بدهی بودیم  اعتصاب باز
و نمی توانستیم اقساط مان را به موقع پرداخت کنیم و این موضوع آرامش تیم 
را به هم می زد، اما جلسه ای با مدیرعامل شرکت مس برگزار شد و قول مساعد 
دادند که مشـــکلی در این زمینه به وجود نمی آید. در حال حاضر ما نزدیک 
یم. علاوه بر کادر فصل گذشته، طلبکارانی از دو سه  به ۲00 میلیارد بدهی دار
یم. اخیرا شـــرکت مس پرداخت این بدهی ها را مصوبه کرده تا  ســـال پیش دار
بدهی های انباشـــته ســـال قبـــل را به صورت یک جا بپـــردازد، از این رو پیگیر 

هستیم تا پرداخت به این طلبکاران انجام شود.«

  لیست  نویدکیا بررسی می شود
یکـــی از مـــواردی کـــه برای محـــرم نویدکیا خیلـــی مهم بود، تسویه حســـاب با 
یکنان تیم است. او در طول نیم فصلی که سرمربی مس بود بارها به خاطر  باز
یکنان با مدیریت این باشـــگاه  عـــدم پرداخـــت مطالبـــات فصل گذشـــته باز
یکنانش  کره کرد و حتی در مقطعی مدعی شد تا زمانی مشکلات مالی باز مذا
حل نشده، به این تیم برنمی گردد. گویا اخیرا در این خصوص نیز گزارشی به 
یکنان باقی  این مربی دادند و با توجه به اینکه تنها ۲0 درصد از مطالبات باز
مانده، شرایط پرداخت برای سرمربی تیم شان توضیح داده شد. پورمحمدی 

یکنان قبل از شـــروع فصل جدید  بـــا اشـــاره به اینکه مطالبـــات باقی مانده باز
ی  ی با پرســـپولیس که آخرین باز کید کرد: »ما قبل از باز پرداخت می شـــود تا
یکنان و کادر فنی را به ۸0 درصد رساندیم و ۲0 درصد  لیگ بود پرداختی باز
باقی مانده بعد از کســـری هایی که انجام می شـــود، قبل از شـــروع فصل جدید 
یکنان فصل قبل با ما قرارداد  پرداخت خواهد شـــد. فقط ســـه چهار نفر از باز
یکنان به پایان رســـیده اســـت. با این حال خیلی از  دارند و قرارداد ســـایر باز
یکنـــان به خاطـــر محرم نویدکیا دوســـت دارند در تیم مـــس بمانند، از این  باز
ی بـــا او برگزار می کنیم و درخصوص این مســـائل  رو بـــه زودی جلســـه حضـــور
تصمیم گیری خواهیم کرد. آخرین صحبت ما به شـــکل تلفنی بود که بیشـــتر 
بـــه کلیـــات پرداختیم. این مربی باید از اصفهان برگردد، وارد نقل و انتقالات 
یکنانی که می خواهیم حفظ کنیم و آنهایی که می خواهند  شده و وضعیت باز
جدا شـــوند را با کمک باشـــگاه مورد بررســـی قرار دهد. البته او قبل از ســـفر به 
اصفهان لیستی به باشگاه اعلام کرد و در موردش صحبت کرد یم. صحبت ها 
اما مربوط به قبل از پایان جام حذفی بود و برای اجرایی شـــدن این لیســـت 
خودش باید حضور داشـــته باشـــد تا به شـــکل جدی و بســـیار دقیق در مورد 

یکنانی که نیاز دارد با هم صحبت کنیم.« باز

  دیگر آپشنی در کار نیست
یکنان مس طی سال های  شـــاید در ظاهر این طور به نظر برســـد که قرارداد باز
یکنان را به  اخیر همواره معقول و متوســـط بوده اما برخی آپشـــن ها، قرارداد باز
ی به خاطر همین آپشن ها پیشنهاد دیگر  رقمی ویژه تبدیل کرده و حتی بسیار
باشگاه ها را رد کرده و راهی مس می شدند. حالا با تغییر قانون و شرایطی که 
یکنان مطرح شده، باشگاه مس  درخصوص آپشن های ذکر شده در قرارداد باز
برای در نظر گرفتن چنین مواردی محدودیت دارد. البته مدیرعامل باشگاه 
مس مدعی اســـت چنین آپشـــن هایی مربوط به ســـال های گذشـــته بوده و او 
ی در این  یکنانش لحاظ کرده بود. و فصل قبل فقط یک آپشن در قرارداد باز
خصـــوص بـــه مـــا گفت: »مس همواره جزء تیم های متوســـط بود. در 4 فصلی 
که در لیگ برتر هســـتیم، تیم متوســـطی بســـته شده ولی قبول دارم آپشن های 
یکنان می دادند ولی اخیرا قوانین آپشن تغییر کرده و دیگر دست  خوبی به باز
باشگاه ها در این خصوص باز نیست. گاهی حتی بیش از ۲0 درصد آپشن، در 
یکنان بود. حالا با توجه به اینکه قانون تغییر کرده و ۲0 درصد بیشتر  قرارداد باز
یکن گرفت. آپشنی  نمی توانیم آپشن قرار دهیم، دیگر به این شکل نمی توان باز
یکنان گذاشته بودیم در صورت کسب سهمیه  هم که فصل گذشته برای باز
یکنان بود ولی عملی نشد. این فصل با توجه به نیاز  بود که مربوط به همه باز
یکن گران جذب کنیم اما این طور  تیم این احتمال وجود دارد که یکی دو باز
نیســـت که مانند باشـــگاه های متمول همه تیم با قیمت بالا بسته شود. سال 
یکنان مـــا 1۶ میلیارد بود؛ تیمی که تا فینال  گذشـــته بالاتریـــن مبلغ قرارداد باز
جام حذفی آمد. حتی قراردادهای دو ســـه میلیاردی هم داشـــتیم. از این رو 

یادی ندارد.« پاش ز یخت و باشگاه ما ر

  رفع مالکیت مشترک در دستور کار
تی که برای محرم نیز بســـیار مهم اســـت، کسب مجوز حرفه ای  یکی از مشـــکلا
از ســـوی باشـــگاه مس رفسنجان است. چه بســـا اگر مسی ها امکان حضور در 
رقابت های آسیایی را داشتند تیم شان  انگیزه لازم برای پیروزی در فینال جام 

حذفی و شکســـت ســـپاهان را داشـــت و حالا یکی از نمایندگان ایران در آسیا 
بود اما به واسطه اینکه به دلیل عدم کسب مجوز حرفه ای توان حضور در لیگ 
نخبگان آســـیا را نداشـــتند، به لحاظ روحی نیز افت کرده و در فینال توان لازم 
برای مقابله با سپاهان را نداشتند. از این رو محرم نویدکیا برای اینکه یک فصل 
دیگر با تیم مس همکاری کند خواهان برطرف شـــدن مشـــکلات کسب مجوز 
حرفه ای شد تا در صورت کسب سهمیه حضور در آسیا، بتواند تیمش را راهی 
این مسابقات کند. پورمحمدی با اشاره به اینکه  انگیزه لازم برای حل کردن این 
کید کرد: »مشـــکل اصلی ما برای کسب  مشـــکل در شـــرکت مس وجود دارد، تا
مجوز حرفه ای، مالکیت مشترک است. از این رو قرار شد شرکت مس راه حلی 
برای این موضوع در نظر بگیرد؛ چراکه در غیر این صورت نه تنها باشگاه ما بلکه 
دیگر باشگاه های زیرمجموعه مس که در لیگ یک هم فعالیت می کنند دچار 
مشکل می شوند. قرار است امسال موضوع مالکیت را حل کنند و می توانیم مجوز 
حرفه ای بگیریم. اخیرا در همین خصوص جلســـاتی در شـــرکت برگزار شـــد که 
مالکیت هر باشگاه جابه جا شده و زیرمجموعه جاهای مختلف شرکت شود. 
در حال حاضر مالک مشترک همه این باشگاه ها، صندوق بازنشستگی مس 
است. از طرفی این یک کار بسیار تخصصی است و واگذاری به راحتی ممکن 
نیست. درنتیجه مدیران منابع انسانی، مالی و فنی در این خصوص تصمیم 
می گیرند و راه حل درست را پیدا کرده و از آن طریق باشگاه ها را از هم تفکیک 
می کننـــد. آقـــای مدرس خیابانی ۳0 ســـال از مدیران رده بالای صنعت اســـت. 
ســـال ها مدیرعامل شـــرکت های صنعتی، معاون وزیر و سرپرســـت وزارتخانه 
بوده و در این قبیل مســـائل باتجربه اســـت. به همین دلیل ما مشـــکل مالکیت 
مشترک را مطرح کردیم تا راه حلی برایش پیدا کرده و مساله را حل کند. حضور 
مس در فینال جام حذفی و اینکه شانس کسب جام قهرمانی داشتیم، باعث 

یادی برای حل مالکیت مشترک به وجود بیاید.« شد  انگیزه های ز

  نصب VAR را اعلام نکردند
اخیرا نام ۵ اســـتادیوم به عنوان ورزشـــگاه هایی برای نصب VAR در رسانه ها 
مطرح شـــده که نام ورزشـــگاه جدید التاســـیس مس رفسنجان نیز در این بین 
دیـــده می شـــود. از آنجـــا کـــه تعـــداد دســـتگاه های احتمالی بـــرای نصب در 
ورزشگاه های ایران فقط 7 عدد است و استادیوم آزادی و نقش جهان پیش 
از این مجهز شدند، تنها ۵ ورزشگاه دیگر امکان نصب VAR را دارند. از این 
رو درصورتی که این دستگاه ها در ورزشگاه ها نصب شود شاید برخی تیم ها 
ی های خود را  نیز مجبور به حضور در این اســـتادیوم ها شـــده و بخواهند باز
بـــا VAR برگـــزار کننـــد. درنتیجه امکان اینکه یک ورزشـــگاه میزبان چند تیم 
باشد وجود دارد. مدیرعامل باشگاه مس رفسنجان در این مورد به ما گفت: 
 VAR جدیدا در این خصوص صحبتی با ما نشده اما سال قبل که صحبت«
بود برای بازدید به این اســـتادیوم آمدند و مشـــکلی از این جهت نداشتیم. به 
هر حال استادیوم نو و جدید است و امکانات خوبی دارد اما جدیدا و بعد 
از جلســـه ای کـــه اخیـــرا برگزار شـــد چیزی در این مورد به مـــا اعلام نکردند. در 
مورد میزبانی از دیگر باشـــگاه ها نیز هنوز به ما هیچ موردی نگفتند. می دانم 
تیمـــی مثـــل چادرملـــو با اختصاص بودجـــه حدود 110 تـــا 1۲0 میلیاردی برای 
ی به اســـتادیوم ما ندارد. ما هم در خبرها شـــنیدیم که  تکمیل ورزشـــگاه نیاز
ورزشـــگاه ما یکی از ورزشـــگاه های محل نصب VAR اســـت اما صحبتی در 

این خصوص با ما نکردند.«


